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Aproven la creació d’un consorci 
comarcal que impulsi la bicicleta pàg 3

L’hora 
de la bici

“Gràcies a tots”
La Sastreria Tarrés, l'última de Mollet, abaixa la persiana amb un comiat emotiu pàg 9
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Moure’s en bicicleta pel Vallès
Oriental no és pas fàcil. Ho asse-
guren les entitats de la comarca re-
lacionades amb la mobilitat verda
i també el Consell Comarcal. “Que-
da massa per fer en la intercon-
nexió de les diferents poblacions,
en l’accés a polígons industrials i en
l’articulació de vies pedalables
d’accés al medi natural”, detallen
des d’aquest darrer organisme.
De fet, així ho corroboren, també,
els usuaris de la bicicleta.
En Robert Sala, que va en bici

diàriament, és un dels testimonis
de les dificultats de moure’s amb
aquest mitjà al territori. “Per anar
a treballar fins a Cardedeu des de
Granollers, un tram de menys de
10 quilòmetres, no tinc més remei
que circular per la carretera, al cos-
tat de cotxes i camions”, lamenta
en declaracions a Línia Vallès. “No
hi ha ni carrils bici, ni rutes alter-
natives per entorns naturals o
per vies poc transitades que em
permetin arribar fins allà”, afegeix.
De la mateixa manera que passa
entre aquests dos municipis, la si-
tuació es repeteix, en general, a
tota la comarca.

RETRAT DE LA XARXA PEDALABLE 
Fent una anàlisi de l’estat de la
xarxa pedalable vallesana, Albert
Rodríguez, de Mollet Pedala, ex-
plica a Línia Vallès que “actual-
ment, no hi ha connexions entre
els carrils bici, la majoria dels
trams estan separats entre si i no
existeix cap mena de continuïtat”.
En concret, ho exemplifica amb la
impossibilitat d’anar en bici des de
Mollet fins a Montmeló i fins a la
Llagosta, els seus municipis veïns,
i davant la manca de connexió en
bici entre Sant Antoni de Vila-
major i Llinars. “Això obliga la

gent a agafar el cotxe o, en el cas
que vulguin fer servir la bici, a cir-
cular per una nacional plena de
cotxes que van a 100 quilòmetres
per hora, amb la perillositat que
això suposa”, afegeix. Sense anar
més lluny, Sala assegura haver tin-
gut “més d’un ensurt” amb els cot-
xes que l’han portat a replantejar-
se si continuar fent servir la bici-
cleta o no per anar a treballar. “De
vegades sento que m’hi jugo la
vida”, lamenta.
Per la seva banda, Benjamí

Aguilar, de Granollers Pedala, ex-
plica que “costa molt avançar”
en aquest sentit perquè “fer con-
nexions depèn de la implicació i
acord de dos ajuntaments”. “A
més, sovint no tenen ni les mans
ni els recursos econòmics per
afrontar el que suposa la creació
d’una ruta pedalable”, lamenta.
Per això, la bicicleta continua sent
un mitjà relegat a la comarca.
“És una de les alternatives que per-
met resoldre de forma efectiva
gran part dels desplaçaments quo-
tidians, però, en canvi, és la que
disposa de menys espais ade-
quats per a circular, especialment

en l’àmbit interurbà o periurbà, on
sovint manca un espai segregat del
trànsit motoritzat per circular
amb seguretat”, asseguren des
del Consell Comarcal. 
D’altra banda, Aguilar desta-

ca que les actuacions que s’han fet
a la comarca fins ara per fomen-
tar l’ús de la bicicleta, normal-
ment han estat impulsades per la
Generalitat, en tenir més recur-
sos que els ajuntaments. En
aquesta línia, la setmana passa-
da el Govern aprovava el projec-
te per connectar Mollet i Mont-
cada amb un carril bici integrat a
la carretera N-152z.

PROPOSTES DE MILLORA
Davant la manca generalitzada
d’infraestructura, el Consell Co-
marcal i també la gran majoria
dels ajuntaments del territori han
aprovat una moció per crear el
Consorci de la Xarxa Pedalable del
Vallès Oriental, un ens dedicat a
superar els problemes actuals
amb què es troben els ciclistes al
territori i a fer de la bicicleta una
alternativa de mobilitat real. “Els
únics llocs on s’ha potenciat l’ús de

la bici és on hi ha ens d’aquest es-
til”, detalla Aguilar.
Segons Rodríguez, “la idea

és una còpia del Consorci de les
Vies Verdes de Girona, un model
d’èxit que treballa pel manteni-
ment i millora de la xarxa peda-

lable”. Més concretament, la idea
és que hi puguin confluir els re-
cursos dels ajuntaments, de les
administracions que s’hi adhe-
reixin i de les entitats comarcals
del món de la bicicleta. “El que vo-
lem és remar plegats en una úni-
ca direcció per superar la manca
de recursos i acord actual”, afe-
geix Rodríguez.
“A partir d’aquí es podrien co-

mençar a fer projectes per con-
nectar municipis i crear una xar-
xa pedalable de veritat, amb una
estratègia i amb una mirada co-

marcal i no local, com s’ha fet fins
ara”, destaca Aguilar. A banda
d’això, el secretari de Granollers
Pedala també detalla que es con-
templa treballar en altres aspectes
relacionats amb la bicicleta, com
la gestió del sistema d’aparca-
ments segurs a les estacions.

CALENDARI D’ACTUACIÓ
Per fer que aquest consorci sigui
una realitat, ara que els ajunta-
ments i el Consell Comarcal ja
s’han compromès amb la pro-
posta, el següent pas és “acon-
seguir el suport de la Diputació
de Barcelona i de la Generalitat”,
explica Aguilar. “Un cop cap-
tem finançament ja podrem co-
mençar a posar propostes sobre
la taula”, afegeix. 
Segons calcula el granollerí, la

idea és que després de l’estiu es pu-
gui constituir el consorci i que pu-
gui començar a funcionar el 2025.
“Això permetria a la comarca fer
un salt endavant enorme pel que
fa a l’ús de la bicicleta i a la pro-
moció de la mobilitat sostenible,
convertint-nos en tot un refe-
rent”, conclou Rodríguez.

Per una comarca pedalable
» Administracions de tota la comarca han aprovat la creació d’un consorci que impulsi la bicicleta
» Les entitats locals de la bicicleta denuncien que la xarxa pedalable comarcal no té continuïtat

Els desplaçaments en bici a la comarca comporten una sèrie de riscos. Foto: ACN

“Fer connexions depèn
de dos ajuntaments,
però sovint no tenen
mans ni recursos”

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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per Pere Aragonès, president de la Generalitat de Catalunya

Sempre endavant

Catalunya és la seva gent. La seva veu. La seva
mirada. Les il·lusions i els projectes de vida de
tots i cadascun de nosaltres, que hem decidit
fer d’aquesta petita part del món casa nostra.

Veus plurals que busquen oportunitats, mogudes per la
recerca de més benestar i més prosperitat. Mirades di-
verses que conflueixen en un horitzó compartit i que a
partir de valors comuns donen forma a la nació i impulsen
el país cap al futur. És així com estem veient créixer la Ca-
talunya dels vuit milions. Una Catalunya centrada en el
progrés de la ciutadania, que pensa en gran i que acon-
seguirà ser tot el que la ciutadania es proposi.
En la tasca quotidiana de donar forma a la nació,

cohesionar la societat i projectar el país cap al futur, els
mitjans de comunicació hi fan un paper del tot essen-
cial al costat de l’escola, del sistema de salut, dels ser-
veis socials i de la cultura i la llengua catalanes. Cata-
lunya és la suma de molts esforços compartits: el com-
promís de les institucions, la participació de la ciuta-
dania, l’empenta de les empreses, la implicació altru-
ista d’associacions i entitats, i, evidentment, els ima-
ginaris col·lectius i la informació veraç que aporta un
ecosistema comunicatiu modern i sense el qual no s’ex-
plica com ha avançat el país en l’àmbit social i nacio-
nal al llarg dels últims 40 anys.
En aquest marc de construcció quotidiana de la na-

ció, prenen sentit i importància projectes com ara Grup
Comunicació 21, el qual contribueix a enfortir un sis-
tema comunicatiu plural i divers i una societat més de-
mocràtica i lliure. El projecte explica el país des de la
proximitat, centrant-se en la ciutadania. Se situa en tot
moment al costat de la gent i, sense cap mena de dub-
te, contribueix a cohesionar la societat, a establir vin-
cles comunitaris i a crear xarxa. Perquè un país format

per mirades i veus diverses necessita un sistema de mit-
jans de comunicació que actuï d’altaveu, que tingui la
capacitat d’empoderar la ciutadania i que contribuei-
xi a estrènyer els marges i ampliar el centre de la so-
cietat per incloure-hi tothom.
Els diferents portals i capçaleres del Grup Comuni-

cació 21 són imprescindibles per entendre els canvis i
transformacions que ha experimentat el país en els úl-
tims 25 anys, sigui des dels projectes sectorials d’àmbit
cultural i comunicatiu o des de les capçaleres territorials

Línia, centrades especialment en l’àrea metropolitana
de Barcelona, o amb la visió de Catalunya al món. Can-
vis que constaten l’ambició i l’inconformisme del país i
que avui es tradueixen en la incorporació de més mes-
tres, més mossos i més personal sanitari que mai; en la
gratuïtat de l’educació de zero a tres anys i la reducció
de ràtios a les aules del país; en la regulació del preu del
lloguer i la incorporació de 10.000 pisos de lloguer so-
cial; en la integració de l’atenció social i sanitària; en la
gratuïtat dels productes per a la regla i permisos de do-
lor menstrual i dol gestacional; en l’energia renovable i
l’energètica pública; en el foment de l’ocupació i la re-
industrialització de l’economia, i en l’impuls de la llen-
gua i la cultura catalanes arreu, també en tot l’univers
digital i entre les generacions més joves. Uns canvis que
comencen a ser una realitat i que exemplifiquen la Ca-
talunya que estem construint.
Catalunya és un país que pensa en gran. Orgullós

de la seva gent, del seu esforç i talent, i de la seva em-
prenedoria i capacitat de superació. Amb totes les ga-
nes d’avançar, sempre endavant, que ens acosten a un
futur més just, més pròsper, més verd, més feminista
i plenament i irrenunciablement lliure.

Article publicat al número d’hivern 2024 
de la revista Comunicació 21.

“Sou imprescindibles per
entendre els canvis del país 

dels últims 25 anys”

NLes millors
perles

El turista francès Julien Navas va trobar-se un diamant de 7
quirats mentre visitava un parc d’Arkansas. La joia, de gran

valor, li regalarà a la seva promesa. Mai ningú li hauria dit que
fent turisme li hauria sortit l’anell de compromís gratis.

Dos turistes que viatjaven en un cotxe per una carretera
de l’Índia van aturar-se en veure creuar un elefant. La

seva decisió d’ajupir-se per fer-se un selfieamb l’animal
gairebé els costa la vida. Va estar a punt d’aixafar-los.

AEstepona, Màlaga, hi ha un president d’una comunitat de
veïns amb complex de ministre. S’ha posat un sou més alt

que el de la vicepresidenta del govern i ha decidit que el seu
càrrec li convalida el pagament de les quotes.

Un ramader de Cantàbria s’ha fet viral per carregar els
vedells acabats de néixer a la seva esquena i portar-los

d’excursió pel poble. Ho fa per transportar-los fins al seu
estable i evitar que se’ls mengin els llops. 

LA FOTORTVE
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A les xarxes

@padrehayen: El triomf aclaparador de
Bukele a El Salvador envia un missatge al
món: el poble vota aquells qui els fan sen-
tir més sensació de seguretat.

@ElG0yit0: Això d’Alves és realment dece-
bedor. Un home que ho va guanyar tot,
que va tenir una carrera somiada i que tenia
la vida resolta va decidir carregar-s’ho tot.

#DaniAlves

@lfmltay: Que la primera artista a gua-
nyar per quarta vegada el Grammy a l’àl-
bum de l’any sigui una dona i sigui Taylor
Swift és tot un orgull.

#TaylorSwift #Bukele

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com
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Mor una dona de 94 anys 
en l’incendi d’un pis a Mollet1

2
Tercer dia de retards a l’R3 per
un atropellament mortal a Mollet

La Sastreria Tarrés, l’última de Mollet,
abaixa la persiana amb un comiat emotiu

Enxampats amb una barra de ferro, 
robant en una botiga de Granollers

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Polèmica per la futura urbanització d’una part
de l’últim espai natural entre Llinars i Cardedeu

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Mollet del Vallès, com
gran part de Catalu-
nya, es troba immersa

en una preocupant època de se-
quera. Els pous s’esgoten, els em-
bassaments baixen el seu nivell
a passos agegantats i les restric-
cions en el consum d’aigua es fan
cada vegada més severes.

Com hem arribat a aques-
ta situació?
Les causes són diverses, però
una de les més rellevants és,
sens dubte, el canvi climàtic.
L’augment de les temperatures
i la disminució de les precipita-
cions estan creant un escenari
cada vegada més àrid a la nos-
tra regió. A això se sumen altres
factors com la sobreexplotació
dels recursos hídrics, la conta-
minació de les aigües i la man-
ca d’infraestructures per a la
gestió eficient de l’aigua.

Què podem fer per estal-
viar aigua?
És fonamental que prenguem
mesures per reduir el nostre
consum d’aigua.

A la llar:
• Dutxar-se en lloc de banyar-se.
• Tancar l’aixeta mentre ens

La sequera estreny
per Mollet Opina

rentem les dents o les mans.
• Utilitzar rentadores i ren-
taplats a càrrega completa.
• Reparar les fuites d’aigua
quan les detectem.
• Recollir l’aigua de pluja per
regar les plantes.
• Utilitzar sistemes de reg efi-
cients com el degoteig.

A la comunitat:
• Denunciar els abocaments
d’aigua contaminada.
• Participar en campanyes de
conscienciació sobre l’estalvi
d’aigua.
• Exigir a les autoritats me-
sures per a la gestió eficient de
l’aigua.

El canvi climàtic i els mi-
croclimes
La sequera que estem vivint a
Mollet del Vallès és un clar
exemple de com el canvi cli-
màtic està afectant el nostre
planeta.
Els microclimes, cada ve-

gada més freqüents, són una

de les conseqüències del can-
vi climàtic. Aquests microcli-
mes generen variacions brus-
ques de temperatura i preci-
pitacions en un mateix terri-
tori, la qual cosa dificulta la
predicció del temps i la pla-
nificació de tots els recursos
hídrics.

És hora d’actuar
La situació actual és crítica i
requereix una acció urgent
per part de tothom. Cada gota
compta i estalviar aigua és
una responsabilitat de tots i
totes. Només si actuem de
forma conjunta i responsable
podrem evitar que la sequera
es converteixi en un problema
permanent.
Per això, no podem con-

tinuar ignorant els senyals
del canvi climàtic. És hora
d’actuar i de prendre mesures
per a protegir el nostre pla-
neta i assegurar un futur sos-
tenible per a les pròximes
generacions.
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Els semàfors

El Consell Comarcal ha estat la
primera administració del Vallès
Oriental a aprovar una moció per
crear un consorci que impulsi l’ús

de la bicicleta al territori. 
Es tracta d’un ens que vol posar 
fi a la manca d’infraestructura 

i de connexions actual.
pàgina 3Consell Comarcal

Després de quatre mesos d’obres
per desdoblar la via, els trens de
la línia R3 havien de tornar a

circular amb normalitat aquesta
setmana. De dilluns a dimecres,
però, hi va haver afectacions i
retards diaris que van provocar

les queixes dels usuaris.
pàgina 16Rodalies

L’Ajuntament de Montornès 
ha fet un homenatge als tres
veïns del municipi que van

morir en camps de concentració
nazis. L’acte va incloure 

una ofrena floral davant les
llambordes Stolpersteine i

diversos discursos i parlaments.
pàgina 18Aj. de Montornès



| 6

líniavallès.cat 9 de febrer del 2024

Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 
Ernest Urtasun (1982) és un

polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.
Per la seva banda, la socialis-

ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.
Finalment, Jordi Martí Grau

(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.
Martí Grau acaba d’aterrar-hi

i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.
Quan parlem ja porta uns me-

sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Elsmetropolitans 
de Pedro Sánchez

El reportatge del mes
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 
Granados va arribar a la capi-

tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.
Quan l’entrevistem està a punt

de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.
Veient aquestes xifres, la pre-

gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 
Per al sociòleg i ara alt càrrec

del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.
Per contra, amb l’excepció

del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 
Per altra banda, Godàs tam-

bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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CULTURA4La gresca i la xerino-
la que caracteritzen l’arribada del
Carnaval a Granollers ja se sent a
la ciutat. Enguany, aquesta festi-
vitat es presenta carregada de
propostes i activitats per a tots els
públics, amb més participació
que en anys anteriors en la majo-
ria dels actes programats.
Ahir, Dijous Gras, es va donar

el tret de sortida oficial a la festa
amb la lectura del pregó i l’arri-
bada del Rei Carnestoltes al Palau
de Can Solda, acompanyat per una
cercavila plena de personatges. El
gruix d’actes, però, no comença-
rà fins avui, amb la passejada del
Carnestoltes pels carrers de la
ciutat, el tast de la truita de l’Abat
i l’ofrena d’ous. 
Durant el cap de setmana es

faran totes les cercaviles ciutada-
nes, amb centenars de partici-
pants. D’una banda, demà dis-
sabte es farà la cercavila i el ball de
disfresses infantil, mentre que di-
umenge es farà la gran rua de Car-

naval. Finalment, Dimecres de
Cendra es posarà el punt final a la
festa amb la vetlla del Carnestol-
tes, una cercavila de dol per aco-
miadar-lo i la lectura dels Versots
a càrrec de la Vella Quaresma.
D’altra banda, cal destacar

que, com és habitual, diumenge es
feia la ballada de gitanes de Car-

naval, amb més balladors que
mai, 209. Es tracta d’una xifra
molt per sobre del rècord de l’any
passat, de 144 balladors. En aquest
sentit, des de la Colla de Gitanes
i l’Esbart Dansaire es mostraven
“molt satisfets”, també per comp-
tar, per primera vegada, amb la
participació d’infants.

Imatge d’arxiu de la rua de Carnval. Foto: Ajuntament

Tret de sortida al Carnaval, 
que creix en participació

» El gruix de propostes de la festa s’acumula aquest cap de setmana
» Enguany la majoria dels actes programats seran més multitudinaris

La carrera musical de Jim
s’enlaira amb un primer senzill
MÚSICA4Després de procla-
mar-se guanyadora a la segona
temporada del talent show Eu-
fòria de TV3, la cantant grano-
llerina Jimena Gómez, més co-
neguda com a Jim, ha estrenat
aquest dimecres el seu primer
senzill, Vine, fet amb Música
Global. Es tracta del primer pas
d’una carrera musical que, tal
com avançava en una entrevis-
ta a Línia Vallès al setembre, es-
pera estar plena de hits, de crei-
xement i de bona música.

Vine és un tema festiu de
pop electrònic on la cantant
busca “connectar amb el públic
jove tant per la seva estètica com
per la seva música, presentant la
seva personalitat atrevida i apas-
sionada”, detallen des de la dis-
cogràfica. La cançó també arri-
ba acompanyada per un video-
clip. “Vull donar les gràcies a tot
l’equip que ha fet això possible”,
diu la Jim, que destaca que el dia
de la gravació del videoclip “va
ser xulíssim”.

POLÍTICA4El reconegut cantau-
tor català i exdiputat al Parla-
ment pel grup de Junts pel Sí, Llu-
ís Llach, visitava Granollers di-
marts a la tarda per participar en
la celebració del sisè aniversari de
Les Voltes, la manifestació que
cada dimarts organitza l’ANC, el
Consell per la República, Òmnium
i els Comitès de Defensa de la Re-
pública en defensa dels represa-
liats de l’1 d’octubre.
En la concentració, davant la

Fonda Europa, Llach destacava

l’esforç fet pels granollerins en
aquests sis anys. “Heu estat ca-
paços de resistir a escarments, de-
cepcions i  lluitar per un objectiu
que ens és necessari”, deia. “Hem
d’insistir per la llibertat i l’allibe-
rament nacional del nostre país”,
afegia. A la vegada, parlava de la
situació política actual. “Seria im-
perdonable que s’acceptés una
amnistia que deixés un sol dels mi-
litants a la presó”, sentenciava.
Després del seu parlament, la

protesta va avançar fins a la Sala

Tarafa, que es va emplenar de
gom a gom amb més de 150
persones per a escoltar més re-
flexions polítiques de Llach, que
precisament ahir anunciava que
dimitia del govern del Consell per
la República. Segons explicava,
ho fa en no sentir-se a gust amb
el paper que està jugant Carles
Puigdemont com a líder d’a-
questa organització i, alhora,
com a negociador de Junts en la
seva relació amb el PSOE i amb
la governabilitat de l’Estat.

Jim en el videoclip. Foto: YouTube

“Hemd’insistirper la llibertat”

Moment de l’acte a la Sala Tarafa. Foto: Granollers Primàries

Art | Nous residents a Roca Umbert
Roca Umbert Fàbrica de les Arts ja té projectes residents per aquest 2024.
Enguany acollirà una vintena d’artistes dedicats a les arts visuals per tal de
facilitar-los suport i un espai on puguin desenvolupar les seves propostes. 



Lletres ben grans i de color vermell
col·locades a banda i banda de
cada aparador informen d’una
“liquidació d’estoc per jubilació” a
la Sastreria Tarrés. “Abaixem la
persiana, el 31 de gener a un
quart de vuit del vespre ho cele-
brarem”, diu un altre cartell. A
dins, com de costum, en Josep
Tarrés, l’últim sastre de Mollet -la
ciutat havia arribat a tenir quatre
sastreries-, atén tothom qui entra
amb un somriure. Línia Vallèsviu
aquest últim dia de ben a prop.
“Avui per a mi no és un dia

trist, sinó tot el contrari”, assegu-
ra Tarrés a aquesta publicació.
Després de tota una vida dedica-
da a l’ofici i a un negoci amb 125
anys d’història, ha arribat el mo-
ment de “fer d’avi i coses de jubi-
lat”, comenta, rient. Mentre els
seus nets corren per la botiga i di-
versos familiars i amics entren a
parlar amb Tarrés, a fora, al car-
rer, l’esperen prop d’un centenar
de persones que han volgut acom-
panyar-lo en aquest moment.
“Afanyem-nos que avui és l’úl-

tim dia que obre i, si no, et que-
daràs sense camisa”, li diu una
dona al seu marit, en entrar a la
sastreria. Malgrat la gent que s’a-
cumula a la botiga, Tarrés els
atén amb especial amabilitat, sa-
bent que seran els seus últims
clients. Pren mesures a l’home i li
mostra, sobre el taulell, quatre ca-
mises. “Són les úniques que em
queden”, comenta. Davant l’aflu-
ència de gent, la dona de Tarrés,
la Teresa, els acaba d’atendre. 

L’AGRAÏMENT DE LA CIUTAT
A fora, representants de l’Ajunta-
ment, membres d’entitats, veïns,
amics i família s’acumulen a ban-
da i banda del carrer, que en una
estona haurà de tallar la Policia Lo-
cal. Tarrés s’abraça amb tothom,
es fa petons i, amb alguns amics
i coneguts, s’emociona.
“Josep, vine cap aquí que te-

nim un detall per a tu, per haver-
nos fet la Cuca Molla”, li comen-
ta David Carbonero, impulsor
d’aquest element festiu. Es tracta
d’un quadre mosaic amb fotos de
la bèstia, creada el 2018. Amb
emoció, Tarrés l’ensenya a tots els
assistents, alguns dels quals tam-
bé li regalen petits detalls. El sas-
tre continua saludant a tothom i,
mentrestant, amb motiu d’agra-
ïment, la família de Tarrés treu xo-
colata amb melindros i reparteix
un recordatori.
“Soc en Josep Tarrés, avui em

jubilo després de molts anys de
treball”, comença l’escrit. “M’ha
costat molt prendre aquesta de-
cisió perquè he tingut la gran sort
de gaudir i emocionar-me amb la
meva feina”, continua. “Tanquem
aquesta etapa sense cap vertigen
i amb la seguretat que avui és un

dia feliç, bonic i que sempre re-
cordarem”, conclou el text.

PUNT FINAL A 125 ANYS
Després d’una llarga estona par-
lant amb tothom, Tarrés es deci-
deix a fer un discurs. A davant de
l’aparador, prèviament decorat
amb planxes i material antic que
mostra el passat de la botiga, el
sastre dedica unes paraules d’a-
graïment als amics, a la família i,
en especial, a la seva dona Teresa.
“També és part del negoci, perquè
sense ella no hauríem arribat tan
lluny”, assegura emocionat.
Entre aplaudiments, Tarrés

avança que “ha arribat el mo-
ment” i prem el botó d’abaixar la
persiana. Els aplaudiments s’in-
tensifiquen encara més, mentre el
sastre saluda tothom amb els bra-
ços oberts, en senyal d’agraïment,
i amb els ulls vidriosos per l’emo-
ció de saber que aquella persiana
no es tornarà a apujar. “Moltes
gràcies a tots”, diu.
Un cop amb la botiga ja tan-

cada, una petita traca posa el
punt final a la trajectòria del sas-
tre i del seu negoci, de tres gene-
racions. “Fins aquí”, conclou Tar-
rés per finalitzar el comiat. 

Moment de la baixada de la persiana. Foto: Línia Vallès

Olga García
MOLLET

La Sastreria Tarrés abaixa la
persiana amb un comiat emotiu
» L’històric negoci va tancar el 31 de gener per jubilació amb un acte
» Centenars de persones van acompanyar l’últim sastre de la ciutat

La pagesia local s’afegeix 
a la jornada de protesta

PAGESOS4La pagesia molletana,
la de tota la comarca i la de tot el
país ha mostrat el seu malestar
amb la situació que viu el sector,
marcada per un augment dels
costos i de la burocràcia. Per això,
dimarts, centenars de tractors ta-
llaven la C-17 en sentit nord entre
Mollet i Parets, on van passar la
nit. Es tracta d’una acció emmar-
cada en la jornada de protesta or-
ganitzada per la pagesia catalana,
després de l’onada de protestes de
la pagesia europea. 
“La pagesia diu prou perquè ja

fa massa anys que rebem norma-

tives cada cop més estrictes, ens
sentim un sector abandonat per
l’administració”, denuncia Fran-
cesc Bancells, membre d’Unió de
Pagesos en declaracions a l’ACN.
En aquest sentit, assegura que han
rebut promeses que no han estat
correspostes. “Venim d’una se-
quera molt dura, l’any passat no
es va segar gens de cereal, ens han
promès unes ajudes i encara no
han arribat”, afegeix.
Per tot plegat, el col·lectiu es re-

unia ahir amb Anna Erra, presi-
denta del Parlament, per traslla-
dar-li les seves preocupacions.

Jutgen la parella que va
abusar d’un menor de Mollet 

JUSTÍCIA4L’Audiència de Bar-
celona jutjava dimecres passat
un home i una dona per abusar se-
xualment d’un menor d’edat, veí
de Mollet i de menys de 16 anys,
a la discoteca Arena de la capital
catalana. La fiscalia demana 13
anys de presó per a l’acusada i 17
per a l’acusat.
Segons la fiscalia, la matinada

del 2 al 3 d’abril del 2019, els dos
acusats van anar al local amb el
menor, al qual no li van demanar
el DNI, i al voltant de les dues els
dos acusats i la víctima van anar
almenys un cop a la zona dels la-

vabos, van entrar tres cops a la
cambra fosca i van sortir al carrer
a fumar un cop. Al vàter l’home
l’hauria penetrat analment contra
la seva voluntat, mentre que tant
dins com fora del local el menor
s’hauria petonejat amb l’acusat.
L’acusada també li hauria fet to-
caments i postures sexuals.
Després de tot plegat, els dos

acusats van entrar a la presó i ara
declararan en una pròxima sessió
del judici. Aquest continuarà d’a-
quí a unes setmanes, quan també
es preveu interrogar el menor, que
està fugat, i la seva mare.

Tractors tallant la C-17 dimarts. Foto: Albert Segura/ACN

Cultura | 30 anys de Galiot Teatre
La companyia de titelles Galiot Teatre, responsable de la Mostra

Internacional de Titelles de Mollet, celebra enguany el seu 30è aniversari.
Ho ha celebrat aquest passat mes de gener amb dues funcions a Can Gomà. 
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L’aigua
que no arriba

4Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 
Va ser el mateix president de

la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  
La majoria d'embassaments

continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).
Només tres dels nou embas-

saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.
Des de llavors, han sigut di-

versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  
S’estableix la reducció del 80%

del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.
De moment, no es preveuen

reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 
En aquest context, les admi-

nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.
Quant a projectes i activitats

afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  
Es permet el reg d'arbrat públic

amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Comhi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu
Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
quepodemal riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  
Segons Aigües de Barcelona,

el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 
També hi contribuiran les

ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 
Per facilitar-ho, des de la Ge-

neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: nodependrede lapluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Primera setmana sense obres 
a l’R3 amb incidències i retards
MOBILITAT4La primera setma-
na de la recuperació de la circu-
lació de trens de l’R3 entre Parets
i el Figaró després de quatre me-
sos d’obres per desdoblar la via ha
estat tot un “caos”. Ho asseguren
els mateixos usuaris de la línia,
que entre dilluns i dimecres van
haver de fer front a retards con-
tinus i a afectacions diverses que
els va impedir arribar amb pun-
tualitat als seus destins.
Dilluns s’acumulaven retards

de 25 minuts de mitjana i quei-
xes d’usuaris com en Bernat
Camps, que explicava a l’ACNque
va tardar 50 minuts a fer un tra-
jecte que normalment es fa en sis.

Mentrestant, dimarts, lluny de
millorar la situació, una incidèn-
cia entre plaça de Catalunya i Arc
de Triomf provocava retards su-
periors a la mitja hora. Dimecres,
en canvi, va ser un atropella-
ment mortal en un punt de pas
no autoritzat entre l’estació de
Mollet -Santa Rosa i la de Parets
el que va obligar a tallar la línia
dues hores i el que va provocar re-
tards durant tot el matí. 
Davant de tot plegat, les xar-

xes socials s’ha emplenat de quei-
xes que lamenten que les obres no
hagin servit de res. “El gran mal
és que l’R3 continua sense ser fia-
ble”, deia un usuari a l’ACN.

EMPRESES4Després de setmanes
lluitant per buscar solucions i re-
ivindicant que Danone es quedi a
Parets, l’empresa ha anunciat que
preveu tancar la planta a finals d’a-
quest 2024. Ho avançava diven-
drespassat , després d’una reunió
entre els sindicats i la consultoria
que està gestionant el tancament.
“Tenen una planificació esglao-
nada”, detallava a l’ACN Pedro
Gutiérrez, membre de CCOO a
Danone. Amb tot, aquest tanca-
ment es podria allargar fins al pri-
mer trimestre del 2025 per acabar
de resoldre situacions tècniques.
Davant de tot plegat, els tre-

balladors insisteixen en la neces-
sitat de garantir el futur per als 157
integrants de la plantilla i recla-
men que es mantingui el màxim
d’actius. En aquesta línia, els sin-
dicats diuen que si als treballadors
els encaixa, demanaran trasllats a
la planta d’Aldaia, a València,
aprofitant que es traslladarà allà
l’activitat de la planta paretana.
D’altra banda, cal recordar

que abans d’aquesta reunió la
mateixa consultoria ja s’havia re-

unit amb els sindicats per a mos-
trar-los les dades i els informes que
l’empresa ha fet servir per argu-
mentar el tancament de la plan-
ta. Durant aquesta trobada, els van
comunicar que havien registrat
una baixada de vendes i que el
48% de l’espai l’útil industrial de
la fàbrica estaria en desús.
Per la seva banda, el comitè

continua defensant que exis-

teixen alternatives al tanca-
ment. “Es pot portar producte
per a fer aquí”, deia a l’ACN el
president del comitè d’empresa,
Jordi Barragan. “Tenim espai i
màquines, la solució no és tan-
car, és donar vida a l’útil indus-
trial i a les dues màquines que
tenim aturades”, concloïa. Sigui
com sigui, la decisió per part de
Danone ja està presa.

Planta de Danone a Parets. Foto: ACN

Es confirma la decisió: Danone
tancarà la planta a finals d’any

Les obres es donaven per acabades diumenge. Foto: Àlex Recolons/ACN

Empresa | La família Grifols abandona la gestió
Grifols ha anunciat un canvi històric, ja que per primera vegada la família

farà un pas enrere en la gestió de l’empresa. Raimon i Víctor Grifols deixaran
les seves respectives funcions per nomenar conseller delegat a Nacho Abia.  
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HISTÒRIA4Malgrat que ara tenim
per costum marxar de vacances
lluny, fa un segle, entre els anys
1850 i el 1950, s’estilava l’estiueig
de proximitat. Per això, tant la bur-
gesia com l’aristocràcia que es
podia permetre marxar uns dies
de vacances ho feia en un radi no
superior als 50 quilòmetres de
Barcelona, buscant la pau de la
platja o de la muntanya. 
En aquest context, la bona

connexió en tren i també la vege-
tació que envolta Sant Fost van fer
que el municipi es convertís en el
principal destí del Baix Vallès d’a-
quests estiuejants. Precisament,
així ho mostra l’exposició itinerant
de la Diputació de Barcelona, Es-
tiueig de Proximitat, que es pot
veure al Museu Abelló de Mollet
fins al 31 de març.

LA URBANITZACIÓ DE L’ELIT
La Colònia Bosc de Sant Fost,
considerada la primera urbanit-
zació d’estiueig de l’Estat, va con-
vertir-se en un espai “especialment

atractiu”, segons destacava Joa-
quim Maria Puigvert, comissari de
l’exposició, durant la inauguració
de la mostra fotogràfica. Allà, les
cases amb jardí construïdes a la
falda del Turó del Reig eren unes
de les més demandades pels bur-
gesos que escapaven de Barcelo-
na i també de Badalona, per a re-
laxar-se envoltats de natura.
Per remuntar-se als orígens

d’aquesta urbanització, impulsa-
da pel promotor Francisco Arti-
gues, cal situar-se al 1915, quan va
encarregar-li el projecte a l’ar-
quitecte badaloní Joan Amigó,
inspirant-se en les cases de Xile.
“L’encàrrec consistia a traçar els
camins, la parcel·lació de les fin-
ques i l’establiment de serveis co-
muns, sent molt poc agressius
amb el paisatge”, recorda el net de
l’arquitecte, Joan Soler i Amigó, en
una de les revistes anuari del Mu-
seu de Badalona. En aquest do-
cument també explica que “es
van establir unes normes d’edifi-
cació”, com respectar la distància

entre cases, l’arbrat i la vegetació
o prohibir l’aixecament de murs.
Un cop construïda, a la urba-

nització s’hi van instal·lar famílies
benestants que van comprar cases
per a tenir-les com a segona resi-
dència. Entre altres, la família de
l’exalcalde de Barcelona Jaume Ai-
guader, la de l’escriptor i crític d’art
Joan Cortès, la del dibuixant Llo-
renç Brunet, la del pintor Francesc
Labarta o la del mateix Amigó, que

es va quedar amb el mas Po Ca-
nyadó a canvi de la feina feta. “Era
la millor parcel·la de totes, una ma-
sia entranyable que integrava el
nou estil de torre modernista”, ex-
plica el net de l’arquitecte. 

L’ARRIBADA DEL TURISME
L’estiueig, per tant, “va tenir un
gran impacte al municipi i so-
bretot en l’arquitectura”, desta-
cava el comissari. Però tot va

canviar  amb l’aprovació d’una
setmana de vacances pagades. 
“En aquell moment van néixer

les bases del turisme de masses”,
deia Puigvert, que també desta-
cava que amb aquest fenomen
Sant Fost i la resta de municipis
metropolitans van deixar de ser un
destí d’estiueig. Tot i això, avui dia
encara es conserven records d’a-
quella època com la casa d’Amigó,
convertida en casa de colònies. 

QuanSant Fost era destí d’estiueig
» La Colònia Bosc va acollir burgesos i artistes de Barcelona i Badalona la primera meitat del segle XX

» Una exposició de la Diputació recorda aquells temps on Sant Fost era el poble més atractiu de la zona

Imatge d’arxiu de la Colònia Bosc, la primera meitat del segle XX. Foto: Diputació

Martorelles | Assentament il·legal a tocar del riu 
Fa mig any que un grup de persones resideix en un assentament il·legal,
situat en un terreny prop de la llera del Besòs, a tocar de la bassa de Can
Fenosa. Des de l’Ajuntament estan treballant per posar fi a la situació.
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HISTÒRIA4El final de la Guerra
Civil i la victòria de les tropes fran-
quistes van suposar que diversos
montornesencs contraris al règim
es veiessin obligats a deixar-ho tot
per emprendre el difícil camí de
l’exili. Aquest és el cas de Maria-
no Clivillers, Joan Clivillers i Jo-
sep Viñallonga. Tots ells van
marxar a França en moments di-
ferents i amb circumstàncies di-
ferents per intentar salvar les se-
ves vides, però tots tres van cór-
rer la mateixa sort: van ser de-
portats als camps d’extermini
nazi, on van ser assassinats.
Cada 27 de gener se celebra el

Dia Internacional en Memòria
de les Víctimes de l’Holocaust i a
Montornès s’organitzava un acte
en record dels tres veïns. “És molt
important no oblidar el que va pas-
sar i preservar la memòria histò-
rica perquè això no es torni a re-
petir mai més”, deia l’alcalde,
José Montero. L’acte va incloure
una ofrena floral al davant les
tres llambordes Stolpersteine, que

homenatgen les víctimes del na-
zisme, i un minut de silenci en ho-
nor als desapareguts montorne-
sencs durant la Guerra Civil.

TRES HISTÒRIES DE VIDA
Segons detallen des de l’arxiu
municipal, en Mariano va ser el
primer montornesenc assassi-
nat. D’ideologia anarquista i
membre de la CNT, va ser regidor
de l’Ajuntament republicà. Per
això, en acabar la Guerra Civil es
va exiliar, fins que a finals del
1940 va ser deportat a Maut-
hausen. Allà va treballar diversos
mesos en una pedrera de granit,
fins que va deixar de produir i el
van portar al camp d’extermini de
Gusen, on moria l’abril de l’any
següent, als 38 anys.
Del seu germà petit, en Joan,

se sap que va ser el següent a mo-
rir. També era membre de la CNT
i precisament per això es va exiliar,
juntament amb la seva dona i la
seva filla. Durant el periple el
montornesenc també va ser de-

portat a Mauthausen a finals del
1940, amb el seu germà. Va mo-
rir a Gusen vuit mesos després que
en Mariano, als 26 anys.
Pel que fa a Viñallonga, des de

l’arxiu detallen que va ser membre
de les Joventuts Socialistes Uni-
ficades de Montornès, cosa que el
va portar a l’exili, a França, al final
de la guerra. De la mateixa manera
que els germans Clivillers, va ser

enxampat pels nazis i deportat a
un camp de concentració. En
aquest cas, al de Bochum, on va
morir a finals del 1944, als 29 anys.

FER DIFUSIÓ DELS FETS
Malgrat que aquesta publicació
ha intentat contactar amb les fa-
mílies dels tres deportats per a re-
cordar més detalls de les seves vi-
des, no ha estat possible aconse-

guir declaracions al respecte.
Amb tot, el regidor de Memòria
Democràtica, Sergi Martínez,
destacava en l’acte la importàn-
cia de parlar del tema i de fer que
la població “conegui les barbàries
que s’han comès no fa tants anys”.
Sobretot tenint en compte el con-
text actual “d’auge del feixisme i
l’extrema dreta a Europa i a tot el
món”, concloïa Martínez.

Montornès recorda l’horror
» El 27 de gener es feia un acte en record dels tres montornesencs assassinats en mans dels nazis

» L’arxiu recorda les seves històries de vida i l’Ajuntament remarca la importància de no oblidar els fets

Llambordes Stolpersteine per als tres montornesencs morts. Foto: Ajuntament

Montmeló | Pas per a fer el nou centre d'FP
L’Ajuntament ha adjudicat el projecte de construcció del nou centre educatiu
de formació professional especialitzat en la indústria química. El projecte

també inclou la construcció de 335 habitatges d’accés lliure i de lloguer social.
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La Llagosta projecta un
recorregut verd al seu voltant 
MEDI AMBIENT4Els edificis, els
polígons i les indústries defineixen
el paisatge de la Llagosta, que des-
taca per ser molt urbà i per tenir
poques zones verdes. Així ho con-
firmen des del mateix Ajunta-
ment. Per això, el ple del gener
aprovava per unanimitat els es-
tudis previs per a la creació de l’A-
nella Verda. Es tracta d’un recor-
regut verd que envoltarà el mu-
nicipi amb una xarxa de camins i
vegetació pensats perquè el veïnat
pugui passejar o anar en bici.
Segons el consistori, tot plegat

té l’objectiu de fer que la localitat

“s’obri cap a l’entorn natural que
l’envolta i reforci la seva connec-
tivitat ecològica”. En aquest sen-
tit, el regidor d’Agenda 2030 per
al Desenvolupament Sostenible,
Marc Ruiz, destacava que el pro-
jecte va en la línia de respondre a
la necessitat de “ser responsa-
bles de tot el que implica la lluita
contra el canvi climàtic”. De la ma-
teixa manera, la resta de grups
també destacaven la seva volun-
tat de fer de la Llagosta un muni-
cipi més verd, aprofitant que està
a tocar del riu Besòs i de la serra-
lada de Marina.

SANTA PERPÈTUA4El març del
2022 l’Ajuntament de Santa Per-
pètua se sumava a l’Acord per a la
Millora de la Qualitat de l’Aire a
Catalunya que preveu que tots els
municipis de més de 20.000 ha-
bitants tinguin Zones de Baixes
Emissions abans d’acabar l’any
2025. Davant d’aquest pretext i te-
nint en compte que aquesta loca-
litat vallesana té uns 25.000 ha-
bitants, el consistori ja ha co-
mençat a treballar en aquesta lí-
nia. En concret, la Junta de Go-
vern Local ja ha aprovat inicial-
ment el projecte executiu d’ins-
tal·lació de la ZBE.
“Amb aquest projecte es bus-

ca reduir les emissions contami-
nants i millorar la qualitat de l’a-
ire, així com fomentar l’ús de for-
mes de transport més sostenible
com el transport públic, la bicicleta
o anar a peu”, assenyala el regidor
de Mobilitat, Albert Bonàs. En
aquest sentit, l’Ajuntament pro-
posa implantar dues ZBE, la pri-
mera al voltant del nucli urbà i la
segona al barri de la Florida. 
Segons detallen des del con-

sistori, entre ambdues ZBE s’a-
bastarà una superfície d’1,8 qui-
lòmetres quadrats que repre-
senten el 70% del nucli urbà. Es
tracta, per tant, d’una proposta
ambiciosa, sobretot tenint en
compte que dins les dues ZBE
resideixen uns 19.000 perso-
nes, és a dir, tres de cada quatre
habitants. Mentrestant, a les
ZBE dibuixades a Granollers i
Mollet hi resideix una petita
part de la població.

D’altra banda, el projecte
d’implantació de les ZBE tam-
bé preveu la instal·lació de 24
punts de control amb càmeres
de reconeixement de matrícu-
les, setze de les quals s’ubicaran
al nucli urbà durant aquest
2024 i vuit a la Florida durant
el 2025. Per a fer-ho, l’Ajunta-
ment ha rebut una subvenció de
200.000 euros de la Generali-
tat, a través dels fons europeus
Next Generation.

Imatge d'un vehicle amb l'etiqueta de zero emissions. Foto: Ajuntament

Aposta per fer dues Zones
de Baixes Emissions

Imatge d’arxiu del ple. Foto: Ajuntament

Societat | L’Escola d’Entitats, en marxa
L’Escola d’Entitats de Santa Perpètua ha començat a caminar.
Es tracta d’un espai que ofereix formacions a tots els membres
d’entitats amb l’objectiu de revitalitzar el teixit associatiu local.



9 de febrer del 2024

Comarca
| 20

líniavallès.cat

CANOVELLES4La ballarina pro-
fessional de flamenc canovellina
Patricia Donn, que ha trepitjat
els escenaris més importants
de l’Estat, impartirà el taller
‘EmocionArte’, una proposta
per a treballar les emocions,
l’expressió corporal i el conei-
xement del propi cos a través de
la dansa. S’impartirà del 19 al 23
de febrer al Teatre Auditori Can
Palots. L’activitat és gratuïta,
però les places són limitades.

Nou taller de
dansa de la mà 
de Patricia Donn

LES FRANQUESES4La històrica
masia de Can Rajol, a Llerona, s’ha
enderrocat per les obres de des-
doblament de l’R3. Es tracta d’u-
na construcció del segle XVII que
formava part del catàleg de masies
i cases rurals de l’Ajuntament de
les Franqueses i que destacava pel
seu valor històric, ambiental i so-
cial. Abans de l’enderroc el con-
sistori ha consultat a la Generali-
tat si hi havia elements de la ma-
sia que calia conservar.

Adeu a la masia
de Can Rajol, 
a Llerona

CALDES DE MONTBUI4Caldes
de Montbui inaugurava diven-
dres el nou Teatre del Centre,
després d’unes obres que han
costat més d’un milió i mig d’eu-
ros. Es tracta d’una aposta del
mateix Centre per a programar
espectacles, cinema i activitats fa-
miliars. Després de la seva posa-
da en marxa el president de l’es-
pai, Jaume Pieres, feia un balanç
“molt positiu” dels treballs.

Inaugurat el 
nou Teatre del 
Centre de Caldes

LA ROCA4L’Ajuntament de la
Roca tirarà endavant, durant el
primer trimestre de l’any, un
procés participatiu per a con-
cretar com ha de ser el futur
equipament per a les entitats i el
jovent del municipi. Hi ha pre-
vistos quatre tallers amb entitats
culturals, esportives, socials i ju-
venils amb l’objectiu que els seus
integrants decideixin sobre aquest
espai. Al març es presentaran
els resultats dels quatre tallers.

Es comença a
definir el futur
espai d’entitats 

BIGUES I RIELLS4Els Mossos i la
Policia Local han desmantellat
una plantació de marihuana amb
579 plantes, situada a l’interior
d’una casa de Bigues i Riells.
Aquesta marihuana tindria un
valor d’uns 95.000 euros al mer-
cat il·lícit. Davant de tot plegat, un
home de 35 anys ha acabat de-
tingut com a presumpte autor
d’un delicte contra la salut públi-
ca i per haver defraudat electrici-
tat per valor d’uns 20.000 euros.

Desmantellada
una plantació 
de marihuana

L’AMETLLA4El parc de Maria
Lluïsa tornarà a acollir, una ve-
gada més, el Mercat Boig, que se
celebrarà diumenge al matí. Es
tracta d’un mercat de venda i
d’intercanvi de productes de se-
gona mà i també de serveis, que
organitza l’Ajuntament. L’ob-
jectiu de la iniciativa és continuar
donant una vida útil a productes
que els veïns ja no volen i fo-
mentar l’economia circular.

Nova edició del
Mercat Boig de
l’Ametlla

LLINARS4En el marc de l’elabo-
ració del nou Pla d’Ordenació Ur-
banística de Llinars (POUM), i
com a pas previ a la seva aprova-
ció, l’Ajuntament de Llinars ha
aprovat inicialment la urbanit-
zació d’una part del Pla Morató,
uns terrenys privats de 65 hectà-
rees plens de vegetació i natura
que es troben al límit entre Llinars
i Cardedeu. Segons explicava el re-
gidor d’Urbanisme, Pere Grivé, en
el darrer ple, aquest pas neix ar-
ran d’un conveni signat amb els
propietaris dels terrenys, que es-
pecifica que “se cedeixen a l’A-
juntament 50 hectàrees de sòl no
urbanitzable a canvi de qualificar
d’urbanitzables 15 hectàrees de
sòl”. En concret, la proposta detalla
que en aquestes 15 hectàrees no-
més es poden construir espais
privats d’activitat econòmica, com
establiments comercials.
Per la seva banda, el regidor

també especificava que, d’aques-
tes 15 hectàrees urbanitzables, sis
quedaran en mans privades i les
nou restants en mans del consis-
tori. “En definitiva, amb la pro-
posta, l’administració pública
aconsegueix en propietat 59 hec-
tàrees de sòl públic per a la seva
gestió i protecció”, deia Grivé.
“Entenem que la millor manera de
protegir aquest espai que tant
ens preocupa és aprovar aquesta
proposta”, afegia. Tot plegat tam-
bé inclou la creació d’una carretera
que connectaria la carretera de Lli-
nars i Cardedeu amb el polígon
Llinars Park.

VEUS A FAVOR
Davant la polèmica que fa anys
que desperta el futur d’aquesta
zona, que el 2009 ja es va voler ur-
banitzar amb un kàrting, els dife-
rents partits van dir la seva.
Jaume Majoral, de Junts, do-

nava el seu vot a favor exposant

que “arribar a un altre escenari im-
plica perdre coses”. Mentrestant,
el socialista i primer tinent d’al-
calde, Joan Ramon, donava suport
a la proposta reafirmant que de les
15 hectàrees urbanitzables “només
sis són per a activitat econòmica
no industrial”. “A canvi estem
parlant de protegir 50 hectàrees
amb la titularitat pública, perquè
entenem que per preservar el
medi ambient no hi ha res millor
que allò sigui públic”, afegia.

VEUS EN CONTRA
Entre la resta de partits, la pro-
posta no va ser tan ben acollida, ja
que tots ells van votar-hi en con-
tra, al·legant la importància del Pla
Morató com a connector biològic
entre el Montseny i el Corredor.
“Estem en contra de posar

una carretera al costat del Torrent
d’Alfou, que juga un paper de
connector biològic essencial, i
també veiem innecessari posar
una nova àrea d’activitat econò-
mica en l’única zona natural que
queda entre Llinars i Cardedeu,
quan ja hi ha previstes al nou
POUM 38 hectàrees noves de po-
lígons i activitat econòmica”, de-
nunciava Arnau Riera, de Fer Po-
ble. De la mateixa manera, Fide-
la Frutos, del Moviment Alterna-
tiu de Llinars, criticava la idea d’un
“continu construït entre Cardedeu

i Llinars” i la “sobrepressió a la rie-
ra que crearà la nova via”.
D’altra banda, Riera exposava

la confusió del govern entre “pro-
pietat i ús”. “Ara aquest espai és
privat, però el seu ús i el seu be-
nefici és públic”, deia. En la línia
d’aquest argument, Gerard Co-
derech, de SUMEM, assegurava
que “no es pot renunciar al medi
ambient per tenir sol públic”.
Mentrestant, entitats comar-

cals també s’han posicionat en
contra de la proposta. “No cal
més sòl d’activitat econòmica en
un connector ecològic ni una nova
carretera a prop d’una riera d’alt
valor ambiental”, diuen des de la
Coordinadora per la Salvaguarda
del Montseny.

TEMA POLÈMIC
Davant de tot plegat, els tres par-
tits contraris a la urbanització
també posaven sobre la taula l’e-
xistència d’un informe desfavo-
rable del Departament de Medi
Ambient, que no aprova la pro-
posta pel valor de la biodiversitat
de la zona. Amb tot, el regidor
d’Urbanisme defensava que
“aquest espai està qualificat pel Pla
Territorial Metropolità com a po-
tencialment urbanitzable” i que la
proposta “s’ha consultat amb Di-
recció General d’Urbanisme i s’ha
obtingut el seu vistiplau”.

Moment de l’aprovació de la proposta. Foto: Ajuntament

Polèmica per la urbanització
d’una part del Pla Morató

Turisme | Allotjaments turístics més sostenibles
Una anàlisi del Servei de Turisme del Consell Comarcal revela que cada

vegada els allotjaments vallesans són més sostenibles. En concret, els hotels
han tirat endavant un 46% més de propostes sostenibles que l’any passat.



21 | 

Esports Bàsquet | El CB Granollers rep l’AB Premià 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma rebrà el pròxim 17 de febrer a les 16.00 hores l’AB

Premià, en partit corresponent a la 17a jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers
hi arribarà després de la derrota per 65-34 contra el Draft Gramenet del passat dia 3.

Amb els cascos a les orelles i la
resta de sentits pendents d’un
matx de l’Esport Club Grano-
llers és quan Emma Montané se
sent plena. “Per a mi narrar els
nostres partits a Ràdio Granollers
és un privilegi i un plaer, i m’om-
ple molt més que anar a estadis de
Primera Divisió”, confessa, or-
gullosa, la cap de premsa del
conjunt granollerí, fundat el 1913.
Montané descriu la passió i la

puresa del futbol modest, el futbol
de sempre, proper i familiar i, al-
hora, l’amor per una entitat es-
portiva: “Costa concretar amb
paraules com t’estimes un club i
un escut, i com pateixes i gaudei-
xes per i amb ell. Tinc fotos meves
al camp del carrer Girona amb tres
anys. El pare em va transmetre
aquesta passió i l’avi ho va fer amb
ell. El somni del futbol base és ar-
ribar al primer equip”.
La massa social de l’Esport

Club Granollers està formada
pels socis i sòcies de tota la
vida, com els Montané i, sobre-
tot, per les famílies i qui forma
part del futbol base. En els par-
tits del sènior masculí es re-
uneixen entre 300 i 350 espec-
tadors, i en els del femení, que
ha nascut aquest any, entre 100
i 120. El club té 102 socis.

ELS HORARIS DE LA FEINA
És fàcil identificar-se amb els
jugadors i jugadores de l’Esport
Club Granollers: s’entrenen des-
prés de complir els horaris de la
feina, juguen els caps de setma-
na i no viuen en una bombolla
paral·lela. “Són molt propers
amb la premsa i l’afició. El gran
regal del futbol modest és poder
abraçar els protagonistes, que
vagin a celebrar amb tu un gol a
la grada i fer-t’hi fotos després del
partit. Això a Primera Divisió és
impossible”, celebra la periodis-
ta esportiva, que des que és cap
de premsa viu encara amb més
intensitat l’amor pel seu club.
El CE Europa-UE Sant An-

dreu és el clàssic entre barris
per excel·lència, i continua fent
història, ara a la Segona RFEF, la
quarta categoria estatal. El par-
tit de la primera volta, disputat el
passat 17 de setembre, és, amb
3.840 espectadors, el segon amb
més públic des de la inauguració
del Nou Sardenya, el 4 de maig de

1995. El matx amb més aficionats
(4.032) també és d’aquest curs
(primera eliminatòria de la Copa
del Rei contra l’Elche CF).
El derbi barceloní de la sego-

na volta, jugat el passat 28 de ge-
ner, es va convertir en el tercer ple
en la història del Narcís Sala, amb
6.531 espectadors (només hi ha-
via 32 localitats lliures). Abans,
quan no s’havien posat seients a
totes les graderies, s’hi havien re-
unit més de 15.000 persones en

el partit definitiu per pujar a Se-
gona Divisió, que es va endur el
Barça Atlètic de Luis Enrique
(curs 2009-2010) i també el dia
que la UE Sant Andreu va pujar
a Segona B contra el Mazarrón
CF (temporada 2004-2005).
El futbol modest és la resis-

tència, l’univers de la naturalitat
i la proximitat. “Els clubs d’elit
s’han professionalitzat, han prio-
ritzat convertir-se en grans mar-
ques internacionals i la majoria
ja no són propietat dels aficionats.
L’afició hauria de ser sempre el
pal de paller dels clubs i que
cada un dels membres d’un equip
entengués la idiosincràsia de
l’entitat. Estem orgullosos d’ha-
ver mantingut l’essència de l’es-
port i de competir al màxim ni-

vell amb els equips masculins i fe-
menins”, intervé Ramon Ar-
mengol, directiu de l’àrea social
del CE Europa. D’adolescent,
Armengol anava al camp de tant
en tant, però va ser d’adult quan
es va enamorar del club perquè
era una entitat amb la qual s’i-
dentificava i que representava la
seva manera de veure les coses.
Entre els nous socis del club

gracienc hi ha persones “desen-
cantades” amb el futbol modern,
altres a qui mai els havia cridat
l’atenció el futbol, altres que vo-
len multiplicar o recuperar les se-
ves arrels… Els socis de tota la
vida transmeten l’estima pel CE
Europa i els seus valors, que van
lligats als del barri, que “històri-
cament ha estat i és republicà, ca-
talanista i majoritàriament d’es-
querres”. El club es va declarar el
setembre de 2021 com a entitat
“antifeixista, antimasclista i an-
tiracista, i que lluita contra l’ho-
mofòbia i l’assetjament escolar”.
Els historiadors asseguren

que el CE Europa no havia tingut
mai tants socis, uns 1.950, des de
la inauguració del Nou Sardenya.
A principis de la temporada pas-
sada n’eren 732 i, fa sis cursos,
392. Més enllà del derbi contra la
UE Sant Andreu, la xifra més ha-
bitual d’espectadors del primer
equip masculí és de 1.500. En
certs matxs gairebé en són 2.000,
i el femení, que competeix a la Pri-
mera RFEF (Segona Divisió), sol
reunir més de 500 persones i, en
certes ocasions, supera les 1.000.
Xifres millors que les d’uns quants

equips de la Liga F (Primera Di-
visió). Armengol té clar que la ten-
dència ascendent de públic va co-
mençar la temporada 2013-2014,
amb l’aparició d’Eskapulats, la
grada popular del club, que “va fer
que gent jove del barri tornés a
anar al Nou Sardenya”.
Gerard Álvarez, portaveu de

la UE Sant Andreu, adverteix
que qui va un dia al Narcís Sala,
hi torna. “L’ambient que s’hi
respira és espectacular, i els úl-

tims cursos hi ha molta canalla
animant l’equip amb la samar-
reta de la UESA. El nostre gran
tresor és l’afició i cada cop hi ha
més joves a les grades. També
ens ha beneficiat l’acord amb la
marca Meyba. El club està fent
una feina excel·lent”, exposa.
La xifra mitjana d’assistència

als partits del sènior masculí és
de més de 3.300 persones. “Ara
estem centrats en el futbol for-
matiu femení, amb equips en di-
ferents categories, i aquesta tem-
porada no tenim primer equip”,
matisa Álvarez, per a qui el citat
partit d’ascens a Segona B con-
tra el Mazarrón CF va suposar un
“abans i un després”, i ja no ha
deixat mai de seguir el club.
Se’n va fer soci, més endavant va

formar part de la ràdio de l’en-
titat, i, des del passat juny, és di-
rectiu i portaveu de la UESA.
El curs 2009-2010 la UE Sant

Andreu tenia uns 1.700 socis i
l’octubre de 2020 havia baixat a
670. El 2022 ja n’eren 1.134 i el
passat Nadal, en els primers me-
sos a Segona RFEF, n’eren 3.110,
i ara la xifra s’apropa als 3.500.

UN “HOME DE CLUB”
“Categories com la Segona RFEF
conformen aquell futbol semi-
professional amb què molta gent
se sent identificada i que està
molt viu. El futbol de proximitat
que, és clar, intenta millorar i
professionalitzar les seves es-
tructures”, intervé Miquel Bo-
namich, gerent del Cerdanyola
FC. Es defineix com un “home de
club” i es deixa l’ànima per l’en-
titat, on va aterrar fa deu anys.
El ZEM Les Fontetes reuneix

unes 500 persones per veure
els matxs del sènior masculí,
que el curs passat en tenia 300
perquè formava part del grup
cinquè i era l’únic equip català.
El femení, a Preferent i amb en-
trada lliure, en té menys de 100.
El Cerdanyola FC té uns 300

socis, el doble de quan jugava a
la Tercera RFEF, i el seu gran su-
port és el futbol base. Té un mi-
ler de jugadors i jugadores que
estan creixent al club. El futbol
base i les seves famílies confor-
men gran part de l’afició “d’una
entitat sense ànim de lucre que
no té un arrelament històric per-
què es va fundar el 2006”.
També podem gaudir de la

puresa d’aquest univers a 3Cat,
amb la sèrie documental Futbol
modest, que, en paraules del seu
director, Albert Pons, no només
està adreçada a qui segueix el fut-
bol, sinó a qualsevol públic. “És
més aviat un retrat d’històries i
de persones en un context de fut-
bol modest. No s’hi veu cap par-
tit. Els testimonis, que ens han
obert les portes de casa seva i ens
han cuidat molt, ens han expli-
cat els seus vincles amb els clubs.
Hem compartit amb ells part
de la seva vida familiar i al bar-
ri”, enraona. El primer capítol
està dedicat al derbi entre la UE
Sant Andreu i el CE Europa.
“El futbol modest té una fun-

ció social i política, i reuneix valors
i respecte per un territori, com una
associació cultural, per exemple.
I aquesta sèrie també descriu una
manera de cuidar-nos i respectar-
nos com a societat”, tanca Pons.

Toni Delgado
GRANOLLERS

Lapuresadel futbolmodest
» El derbi barceloní UE Sant Andreu-CE Europa és l’exponent de la resistència i l’èxit de l’esport proper
» “El futbol base somia a jugar al primer equip”, diu Emma Montané, cap de premsa de l’EC Granollers

Isaac Serna, de l’Esport Club Granollers, en un matx a casa contra el Palamós CF. Foto: Rubén Lobato

“Conservo fotos meves
al camp del carrer 
Girona amb tres anys”,
confessa Montané 

En els partits del sènior
masculí de l’Esport Club
Granollers hi van entre
300 i 350 persones 
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L’Elling i el Kjell es coneixen compartint
habitació en un centre psiquiàtric i, pas-
sat un temps, acaben compartint un pis
tutelat a Oslo. A partir d’aquí comença-
rà el relat d’una història de superació per-
sonal gràcies a la particular i peculiar amis-
tat que acaba sorgint entre ambdós. L’o-
bra es pot veure fins al pròxim 17 de març
a La Villarroel de Barcelona.

Teatre

Elling
Pau Carrió

Es tracta del sisè disc del quintet barce-
loní de folk. En aquest nou àlbum la ban-
da fusiona la música tradicional de di-
versos indrets del món amb ritmes ac-
tuals, a través de temes que narren his-
tòries medievals, humorístiques i contes
infantils. El disc inclou un total d’onze can-
çons i col·laboracions amb Jonatan Pe-
nalba i Tarta Relena.

Música

Durant l'estiu del 1957, l'empresa que l’ex-
pilot de carreres Enzo Ferrari (Adam Dri-
ver) i la seva dona Laura (Penélope Cruz)
van aixecar deixa de funcionar, de la
mateixa manera que el seu matrimoni,
que fa front a la mort del seu fill. Deses-
perat, Enzo decideix apostar-ho tot en una
emblemàtica carrera que travessa Itàlia,
la Mille Miglia.

Pelis i sèries

Ferrari
Michael Mann

El Pony Pisador
Ocells

Carnaval de Barcelona
Fins dimecres 14 de febrer, Barcelona s’omplirà d’actes, acti-

vitats i disfresses per celebrar el Carnaval 2024. Entre les
propostes programades més destacades hi ha la celebració
del Dijous Gras als mercats municipals, l’arribada del rei Car-
nestoltes al Palau de la Virreina o l’enterrament de la sardina
als diferents barris de la ciutat. Aquest any, a més, s’han or-

ganitzat fins a 45 rues pels carrers, entre les quals desta-
quen la de l’Eixample i la de Gràcia. D’altra banda, també hi
ha festes temàtiques amb diferents dj i artistes musicals que

actuaran a la Monumental i també a la Sala la Paloma.

D A V I D  V E R D A G U E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i guionista de Roses Pau Cusí
ha publicat aquest llibre que retrata la cara
més absurda del turisme, tot fent una fu-
sió de l’humor, la ironia i la violència. A tra-
vés de sis històries curtes i d’un grup de
personatges s’explica tot allò que passa
en un municipi costaner, així com les re-
lacions que s'estableixen entre els locals
i els visitants que hi arriben.

Llibres

La garota entre les dents
Pau Cusí

|Suicide Squad
El joc posa el jugador en la pell de l’Esquadró Suïcida i de personatges 

com Harley Quinn o Deadshot per derrotar la Lliga de la Justícia.
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David Verdaguer (Malgrat de Mar, 1983) ha estat
reconegut amb el Premi Gaudí 2024 a Millor Ac-
tor Protagonista pel seu paper a la pel·lícula Sa-
ben aquell, de David Trueba. Es tracta del tercer
Gaudí que recull, ja que el 2015 i el 2018 Verda-

guer també va rebre el guardó en aquesta matei-
xa categoria. Del reconegut actor català cal des-
tacar la seva trajectòria en cinema i la seva parti-
cipació en films com No culpis el karma del que et
passa per gilipolles, Estiu 1993 o 10.000 km, actua-
ció per la qual va estar nominat als Goya de l’any
2014 com a actor revelació. A la televisió també
és conegut per haver format part de sèries cata-
lanes com Plats Bruts, El cor de la ciutat, Ventdelpà
o La Sagrada Família, entre altres. Mentrestant,

en teatre també destaca per haver protagonitzat
diverses obres que han passat per alguns dels 

escenaris més importants del país. 

Famosos

Ser un reconegut actor català
Té trajectòria al món del cinema, a la televisió i també al teatre

Guanyar el Gaudí a Millor Actor Protagonista
És la tercera vegada que s’endú aquest premi

Felicitacions pel seu paper
Els usuaris aplaudeixen la seva interpretació a Saben aquell
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

AIGUA 

Són antioxidants i antiinflamatoris i els
trobem a la majoria de fruites i verdures

OMEGA 3

POLIFENOLS 

FIBRA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Uns hàbits alimentaris equilibrats i saludables contribueixen di-
rectament al benestar físic de les persones grans, però també
ajuden a mantenir en forma les seves facultats mentals. Per ex-
emple, una dieta adequada pot fins i tot millorar la memòria, se-
gons la Fundació Amics de la Gent Gran. N’hi ha prou d’incloure-
hi alguns aliments que continguin polifenols, Omega 3 i fibra.    

Els polifenols són molècules presents en la majoria de les
fruites i verdures i tenen propietats antioxidants i antiinflamatò-
ries, que prevenen la deterioració cel·lular. Els aliments rics en
Omega 3 redueixen el risc de deteriorament cognitiu i demèn-
cia, segons diversos estudis, i són presents en una gran varietat
d’aliments, com els peixos blaus, les olives, els fruits secs, els olis
vegetals, les llavors i els mariscs. Finalment, menjar aliments
amb un alt contingut en fibra també ajudarà els més grans a re-
duir el risc de patir malalties neurològiques.   

Encara hi ha un altre element que podem introduir a la die-
ta, i és molt fàcil d’aconseguir: l’aigua. Perquè la deshidratació
és causa de mals de cap, descuits i falta de reflexos, i afecta es-
pecialment la gent gran.  

Aliments que milloren la memòria 

Els mals de cap o la falta de reflexos poden ser la
conseqüència d’un procés lent de deshidratació    

Les claus

Els àcids Omega 3 disminueixen el risc 
de deteriorament cognitiu i de demència 

El bròquil o la col contenen molta fibra, que ajuda 
a reduir el risc de malalties neurològiques  
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